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Abstract
        The  study  was  conducted  at  the  experimental  farm  of  the 

department of crop production at the college of agricultural studies of the 

Sudan university of sciences and technology. Three different methods of 

land preparation have been tested (conventional tillage , minimum tillage 

and zero tillage  )  .  Conventional  tillage  represented  by a  disc  plough 

followed  by  disc  harrow  and  soil  leveler(DPDH).  Minimum  tillage 

represented by rotary plough followed by disc harrow and soil  leveler 

(RPDH)  and  zero  tillage  is  practiced  without  implement  .The  main 

purpose of the study was to determine  the  most appropriate method of 

land preparation for Abu70 fodder crop . Randomized completed block 

design have been used to conduct the experiment. The effect of different 

tillage methods on soil  moisture content ,  bulk density and infiltration 

rate  has  been  determined  also,  the  generated  data  was  subjected  to 

statistical analysis. 

           The effect of previously mentioned tillage groups upon some plant 

parameters  such as the germination , length of plants, number of leaves 

per plant , leaf area index and average yield in tons per hectare have been 

tested also. According to the obtained results it was not clear which of the 

tested tillage methods was the most  appropriate for  forage production. 

Evaluation of the different tillage methods according to those results was 

rather difficult and we were obliged to test for the economical analysis to 

identify which method is the most suitable for land preparation . 
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        According to the economical  analysis the least land preparation cost 

was zero tillage which is 2SDG. The second lower cost  obtained with   

conventional tillage is 43.138SDG, where as the highest cost  was 

obtained with  minimum tillage   44.588SDG  .
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البحث ملخص

 السودان بجامعة الزراعية الدراسات بكلية الحااصيل قسم بمزرعة التجربة أجريت
  –حراثةظظة اقظظل –التقليديظظة (الحاراثةظظة للحاراثةظظة نظظظم ثةلثةة اختب حيث والتكنولوجيا للعلوم

 الحاراثةظظة أجريظظت حيظظث ، الرض لتحاضظظي الليظظات مظظن الصظظفرية) بمجموعظظة الحاراثةظظة
 اقظظل التبظظة. أمظظا تسظظوية وآلظظة قرصظظ بمشظظط متبوعظظا القرص الحاراث بواسطة التقليدية

ًا الظظدوراني بظظالحاراث  اجريت حراثةة  وأخيظظا ، التبظظة تسظظوية وألظظة قرصظظ بشظظمط متبوعظظ
 العشظظوائية القطاعظظات نظظظام علظظي التجربظظة .صظظممت الظظة استخدام بدون الصفرية الحاراثةة
 الحاراثةظات أثةظر اختظب الحصظظائي. ثةظم للتحاليظظل عليهظا التحاصل النتائج . خضعت الكاملة

 الظاهريظظة الكثافظظة ، للتبظظة الرطظظوبي الحاتظظوى مظظن كظظل علظظى  الرض للتحاضظظي الختلفظظة
ًا في للماء التسب  ومعدل للتبة  بعظظض علظظي الحاراثةظظة اسظظتخدام أثةظظر اختظظب التبة. أيضظظ

 الواحد النبات في الوراق ،عدد النبات طول ، النبات معدل في متمثلة النبات خصائص
 / الهكتظظار.أوضظظحات بالطن النتاجية متوسط ثةم الواحد النبات في الورقة سطح ،مساحة
 الختلفظظة الطظظرق لسظظتخدام نتيجظظة بسظظيط  اختلف  هنالظظك أنظظه التجربظظة هظظذه نتائظظج

 الختلفظظات كانت حيث الظاهرية وكثافتها للتبة الرطوبي الحاتوى في الرض لتحاضي
 اختلفظظات وجظود عظدم أيضظظا الدراسظة اوضظظحات إليهظا. كمظا التوصظظل تظظم الظت النتائج في

 الختظظبة  الحاراثةظظة طظظرق من أي لتحاديد بالغة صعوبة هنالك النتاجية.كانت في معنوية
 التقظارب  النتائظج بسظبب وذلظك سظبعي ابظو علظف لنتظاج الرض لتحاضظي ملءمظة أكث

ًا التفضظيل من تمكن معنوية فروقات وجود وعدم كبية  بدرجة  الختظبة  الطظرق بيظ فنيظ
 لطظرق القتصظادي للتحاليظل اللجظوء علينظا تحاتظم ذكظر مظا لكظل , نتيجظة العلظف للنتاجية

 مظظع للتحاضظظيالرض تكلفة أقل وجد القتصادي للتحاليل وفقا ، الختلفة الرض تحاضي
 وهظي التقليديظة الحاراثةظة مظع وجظدت تكلفظة اقلظة  , ثةظاني2SDG وهظي الصظفرية الحاراثةظة

43.138SDG588  وهي الخفيفة الحاراثةة مع وجدت تكلفة  ,أعليSDG.44.
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